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Az időskorúak helyzete 

Tanácsülés 
Sándorfalván 

Sándorja Iva nagyközségi 
közös tanácsa tegnap, csü-
törtökön tartott ülésén elő-
ször megvi ta t ta a rendőrség 
beszámolóját a közrend és 
közbiztonság helyzetéről. 
amely kiegyensúlyozott és 
szilárd A testület megál la-
pította. hogy a bűnmegelő-
zésben is szép e redményt 
é r tek el a hatóságok. Ez-
után tájékozódott a szak-
igazgatási s^erv szociálpoli-
tikai munkájáról, az öregek 
életkörülményeiről. Az idős-
korúak számaránya Sándor-
falván és Dóc társközségben 
igen magas. A ké t települé-
sen élő 7387 lakosból 1363 a 
80 éven felül iek száma. Kül-
terüle ten több m i n t 200 
időskorú él . egy részük ma-
gatehetet len. Távol laknak 
gyermekeiktől , i l letve na-
gyon sok szülővel a köz-
vetlen hozzátartozók n e m 
törődnek. A szomszédra, a 
szociálpolitikai ügyintézőre 
szorulnak mindennapos 
gondja ik-ba ja ik megoldásá-
ban. 

Az öregek gondozására a 
nagyközségi t anács évente 
közel 1 mill ió for intot költ. 
Kia lakul t a szociális segélye-
zés rendszere, megfelelő a 
hazi szociális gondozás, és 
évelt óta működik a z öregek 
napközi ot thona. Ez utóbbi 
azonban nincs kihasználva, 
pedis az intézmény k i tűnő 
ellátást biztosít, s jók a kul-
turál is lehetőségek is. A ki-
használat lanság egyik oka: 
néhány idős emberben még 
él a régi. úgynevezett „sze_ 
gényház" képzetének előíté-
lete a ' o t thonnal szemben, 
és a vagyoni á l lapot egyik 
fokmérőjének tekinti az oda-
já ró i t A tanács cél jai kö-
zött szerepel, hogy ezen a 
szemléleten minél előbb vál-
toztasson A testület egy má-
sik fontos célkitűzése ezen 
á terüle ten, hogy a tanyán1 

élők gondozását még jobban 
megszervezze, és ehhez kéri 
a termelőszövetkezetek se-
gí tséget 

A tanácsülés előterjeszté-
sekkel é r t véget. 

Iskola 
és család 

Tegnap, csütörtökön dél-
előtt Szegeden ülést tar to t t 
a Hazafias Népfront Csong-
rád megyei pedagógiai bi-
zottsága, melyen részt vet t 
Vántus Istvánné, a megyei 
pártbizottság munka tá r sa 
és Vidéki Ferenc, a megyei 
tanács művelődési osztályá-
nak csoportvezetője is. 

Elsőként dr. Gácser Jó-
zsef, a bizottság elnöke, a 
Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola tanszékvezető ta-
nára tar to t t előadást a csa-
lád és az iskola együttmű-
ködéséről. s az 1982,'83-as 
tanév feladatairól . Ezt kö-
vetően előterjesztet te a 
munkabizottság 1982183-as 
tanévre szóló munkatervét, 
amelyet a résztvevők meg-
vi ta t ták és elfogadták. Ezt 
követően a népfront Szeged 
városi pedagógiai bizottsága 
szülői munkaközösségek te-
vékenységéről számolt be 
dr. Diós József, a szegedi 
Tömörkény István Szakkö-
zépiskola igazgatója, a bi-
zottság elnöke. 

Végezetül Veszelinov Ág-
nes, a KISZ megyei bizott-
ságának munka tá r sa i smer-
tet te a KISZ KB határoza-
tát, amely a tizenéves f ia-
talokkal tör ténő foglalkozás 
irányelveit rögzíti. 

Az együttműködés bővítésének 
konkrét lehetőségei 

Á festvérvárosi kapcsolatokról 

A pénz csúszik és körbejár 

Szeged és Szabadka test-
vérvárosi együt tműködésé-
ben az első lépéseket vala-
hol a ha tvanas évek ele jén 
tették meg. 

— Élénken emlékszem 
még azokra a kezdeti lépé-
sekre — mondot ta Milán 
Jaric elvtárs, a Kommunis -
ta Szövetség szabadkai köz-
ségi vá lasz tmányának el-
nöke. — Nehezen indul tak 
be a dolgok, nehéz volt 
megtörni a jeget. Sok volt 
akkor még az adminisz t ra-
tív akadály mindkét olda-
lon. Ay. abban az időben 
szervezett szabadkai kis-
ipari vásár azonban a sze-
gediek részvétele ál tal vál t 
nemzetközivé. 

A két város ipari vásá-
ra inak együt tműködése ma 
m á r példaként szolgálhat 
másoknak is. Tavaly, a sza-
badkain több mint száz sze-
gedi. illetve magyarországi 
kiállító volt jelen, az idén 
pedig a Szegedi Ipari Vásá-
ron 134 szabadkai, illetve 
jugoszláviai kiállító vett 
r é sz t 

— A vásárok együt tműkö-
dése m á r szinte önműködően 
zajlik, segí tenünk sem kell 
nekik — jelentet te ki leg-
utóbbi szabadkai látogatása 
a l k a l m á v a l Török József 
elvtárs, az MSZMP szegedi 
v á T O s i bizottságának első 
t i tkára, a szegedi pár tkü l -
döttség vezetője. 

Az MSZMP szegedi dele-
gációjának látogatása kivá-
ló a lkalom volt arra . hogy a 
két város közötti együt tmű-
ködés konkré t lehetőségeit 
fe lmér jék . Vendéglátók és 
vendégek elégedetten nyug-
tázhat ták . hogv nemcsak a 
gazdasági szervezetek, de a 
művelődési intézmények és 
a kereskedelmi munkaszer -
vezetek is egyre eredménye-
sebben dolgoznak egvütt. 
Kiváló példák egész sorát 
sorolhatnánk fel a hús ipar-
ból, a tej iparból . a mező-
gazdáságból is. 

A szegedi pár tküldöt tség 
szabadkai tar tózkodása so-
rán ellátogatott. a Sever 
Vil lanymotorgyárba, a Su-
botica Mezőgazdásági Kom-
binátba és találkozott a 
Szabadkai Társul t Kereske-
delmi Vállalat, va lamint a 
Szabadkai Vásár képviselői-
vel is. A Szabadkai Kórház-
ban a két város egészség-
ügyi szervezeteinek együtt-
működési lehetőségeit mér-
ték fel. I t t meg kell jegyez-

nünk, hogy személyes kap-
csolataik , eddig is voltak az 
egészségügyben dolgozók-
nak. de szervezett együt t -
működés nem lé tezet t Az 
első lépések ebbe az i rány-
ba. most megtörténtek. 

A Sever Vil laoymotorgyár 
önigazgatási szerveinek ve-
zetői arról t á jékoz ta t ták a 
szegedi küldöttség tagjai t , 
hogy a dolgozók gyűlésein, 
az önigazgatási összejövete-
leken jelenleg milyen idő-
szerű kérdésekkel foglalkoz-
nak a dolgozók. A m u n k a -
szervezet vezetői a termelés 
gyakorlati kérdéseit ecsetel-
ték. I t t merü l t fel annak 
lehetősége, hogy a Sever 
magyarországi par tnere inek 
körét bővítve a szegedi ön-
tödével és az ugyancsak sze-
gedi illetőségű Fémipari 
Munkaszervezettel is koope-
rációs kapcsolatokat a la-
k í tha tna ki. 

Ezzel kapcsolatban Török 
József e lvtárs a következő-
ket mondot ta : 

— Ez a példa is bizonyít-
ja, hogy sok terüle ten nem 
i smer jük még eléggé egy-
mást. Pedig amin t ezen a 
megbeszélésen is kiderült , 
fe l tá ra t lan lehetőségek van -
nak még a két város ipará-
nak együt tműködése szá-
m á r a A szorosabb kapcso-
latok kölcsönösen haszno-
sak lehetnek. 

A Magyar Szocialista 
Munkáspár t szegedi küldöt t -
sége. és a Jugoszláv Kom-
munis ta Szövetség szabad-
kai szervezetének vezetői a 

háromnapos látogatás során 
fe lmérték a sokrétű együtt-
működés jelenlegi helyzetét, 
elemezték a bővítés lehető-
ségei t Szóba került az i f j ú -
sági munkavál la lásokon 
résztvevő f iatalok cseréjé-
nek hasznossága, de az ipa-
ri'"munkaszervezetek együtt-
működésének kölcsönös gaz-
dasági előnyökön alapuló 
kiszélesítésé is. 

Vendégek és vendéglátók 
egyaránt hangsúlyozták, 
hogy a szegedi pár tküldöt t -
ség mostani látogatása 
semmiképpen sem számít 
rendkívüli eseménynek, ha-
nem szorosan beleillik 
Csongrád megye és Va jda -
ság Szocialista Autonóm 
Tar tomány együt tműködé-
sének kereteibe. A két 
szomszédos barát i ország és 
a két testvérváros együtt-
működése egyébként azokon 
az alapokon fejlődik, ame-
lyeket Tito elnök és Kádá r 
János fekte t tek le találko-
zóikon. A jószomszédi vi -
szonyok továbbfejlesztése 
nemcsak kölcsönös igény, 
hanem fe ladat is. A társa-
dalmi-poli t ikai szervezetek 
együt tműködése ezeknek a 
viszonyoknak és kapcsola-
toknak a fejlesztését szol-
gálja. 

A Jugoszláv Kommunis ta 
Szövetség szabadkai szerve-
zetének vezetői köszönettel 
elfogadták a Szegedre szóló 
meghívást , amelynek teljesí-
tésére előreláthatólag a jövő 
év tavaszán kerül sor. 

Németh János 

Olvasó ember , figvelő ember F. bácsi. 
Alacsony nyugdí ja van ugvan. de 
j á r a t j a az ú j ságoka t és a ha idan 

megrendel t folyóiratokat is. Megszokta. 
Tud ja , hogy az információ milyen értékes, 
tudia . hogy addig él ér telmesen. amíg 
„napra készen" tud ia szűkebb és t áaabb 
vi lágának dolgait. F. bácsi ú j a b b a n a ha r -
madik gazdaságról beszél nekem, amikor 
ta lálkozunk. Ebben az ökonómiában a 
kulcsszót h iánynak nevezik: ebben az öko-
nómiában pénzt ér ' az emberek jóindula-
ta, Magyarán szólva, ez azt ielenti. hoev 
olyanféle á ruc ikkekér t és szolgáitatásokért 
is borravalót kell adni . amilyenekre a bá-
csi sohasem gondolt. 

„Szociálpolitikánk vál tozat lan célia. hogv 
lehetőségeinkkel összhangban, javí tsuk a 
legalacsonyabb jövedelmű nyugdí jasok 
helyzetét, a pályakezdők, a f ia ta l házasok 
é le tkörü lménye i t és gondoskodjunk a t á r -
sadalom segítségére leginkább rászorulók-
ról." F. bácsi, mint m á r mondot tam, min-
dent elolvas és pontosan is tud ia a fonto-
sabb passzusokat idézni. Ezért beszél 
olyan sokat a ha rmad ik ökonómiáról, a 
gazdaság — úgy látszik — szinte el len-
őrizhetetlen szektoráról. Nem érti ugyan-
is. hogy amíg nyugdí ja évről évre emel-
kedik, s unokáinak fizetése is. honnan te-
lik másoknak luxus fogyasztási cikkekre, 
s neki nem; hogy engedheti meg magának 
valaki, hogy egyetlen ió hangula tú estén 
ezer for in tokat fe le j tsen ott egv éjszakai 
mulatóban. 

F. bácsi néha a r r a gondol, hogv valami 
elromlott . Az ügyeskedők — m o n d j a sok-
szor — olyan jövedelmekhez ju tnak ma-
napság. ami lyeneket szinte elképzelni sem 
l e h e t Meséli, hogy amikor megkérdezet t 
egy pincért, miér t vál toztat munkahelyet , 
akkor azt válaszolta nek i : havi 8 ezer fo-
r in t kevés az üdvösséghez. F. bácsi nem 
érti. m e r t az ő nyugdí ja nem éri el a há -
romezret . Persze az igénvei is ióval k i -
sebbek. Nem is ezzel van baia igazában. 
Neki elég, amit nyugdí jkén t kap. Nem te -
het mást. beosztja. Sok dolgot viszont nem 
ért. mi több. fe lhábor í tónak tart . Meséli, 
hogy nemrég az egyik vejével au tózo t t 
odagurul tak egy benzinkúthoz. ahol is kör-
be já r t a a kocsit egv ember . Kedves veie 
tíz for in t ta l ju ta lmazta ezt a ta lán 12 mé-
teres kö ru ta t : s amikor megkérdezte, mi-
ért. akkor a f ia ta labb f é r f i csak annyi t 
mondot t : ezt muszáj . apuka . A p u k a nem 
ér te t te és ma sem érti. 

..Az életszínvonalról e lmondható, hogy 
léhyegében te l jes í te t tük a , magunk elé 
tűzött célt. Az egy főre t u tó reá l jövede-
lem 1981<-ben mintegy 3 Százalékkal ha-
ladta meg az 1978-as szintet, a reálbér pe-
dig 2 százalékkal a la t ta marad t . Helyes-
nek és eredményesnek bizonyult az a gya-
korlat, hogy a jövedelemszerzés feltételeit 
kell szigorítani — tehát ugyanazér t a 
pénzért nagyobb tel iesí tményt kell köve-
telni —. ugyanakkor biztosítani kell a iö-
vedelmek ésszerű felhasználásának, elköl-
tésének feltételeit ." 

Ezeket a mondatokat Havasi Ferenctől 
ha l lha t tuk a közgazdászok 21. vándorgyű-
lésén. Bala tonfüreden. Fontos mondatok. 
Már csak azért is. mer t a közhangulat ja-
vítása miat t az indokolat lan iövedelem-
szerzés fel tételeinek szigorítására valóban 
szükség van. Igen sok ember t i r r i tá l az. 
hogy m u n k a nélkül, ügyeskedéssel is le-
het pénzhez jutni. Azokat pedig, akik ke-
ményen végigdolgozták életüket , és ebben 
a szocialista tá rsadalomban dolgozták vé-
gig. különösen i r r i t á lha t j a ez a jelenség. 
Végül is mindannak a lapjá t , ami a mosta-
ni gazdaság potenciál já t jelenti, ők. te-
remtet ték meg. 

Nemrégiben egv asz ta l társaságban be-
szélgettünk ezekről a dolgokról. Meg-
hökkentem. amikor egy mérnök azzal ál í t 
elő. hogy a továbbiakban valószínűleg 
egv nem tanul t á m borravalós szakmát 
választ. A f izetésem dup lá já t logom ke-
resni. magyaráz ta ; bár k issé zavar t volt a 
mosolya közben. 

Tény. hogy szükség van vállalkozó szel-
lemű emberekre : tény. hogv a kisvállal-
kozások egy kis részében a ha rmad ik 
ökonómia, ilyenféle, borravalós ha tása is 
é rvényesül : rebesgetik azt is. hogv jó né-
hány mil l iárd fo r in t kereng a magyar 
zsebek között csúszópénz g y a n á n t De 
mindennél sokkal fontosabb tudnunk , hogy 
nem errefe lé van a megoldás. 

Jövedelmezőbben és jobban kell dol-
gozni. Nem ar ra kell törekednünk, 
hogy a hiányok és a hiányhoz ta r to-

zó káros gazdasági jelenségek vá l ianak 
uralkodóvá, hanem sokkal inkább arra . 
hogy fej lesszük a magyar gazdaságot : 
mindenekelőt t a tervezés korszerűsí tésére 
van szükség. A továbbiakban egyre in -
kább ér tékmérő és ellenőrző szerepet kell 
betöltenie az á raknak . Korszerűsí teni 
szükséges a bér- és keresetszabályozást 
rendszer t is. És ta lán itt van legjobban 
igaza F. bácsinak, aki nem a sok pénzt 
v i ta t j a el azoktól, ak ik megérdemlik, ha-
n e m a maga öreges, dohogó módián . de el-
v i t a t j a a ki t u d j a honnan hová guruló fo -
r in toka t azoktól, akik nem érdemlik meg 
azokat. Harmad ik ökonómia? Bzt kérdezi, 
és ioggal kérdezi, mer t e r re az ökonómiá-
ra igazából semmi szükség nincsen. Most. 
amikor igen súlyos gazdasági váltságot él 
á t az egész világ: most. amikor egv or-
szág átütőképességének a lakulása lé tkér-
dés. igen szerencsétlen dolog, ha az. illető 
ország belső piacát mil l iárdos nagyság-
rendben zava r j ák meg a csúszópénz-forin-
tok. 

Az igazi kérdés persze az. hogv mikén t 
lehet védekezni a már , k ia lakul t és elle-
nünkre dolgozó ha rmad ik ökonómia el-
len. A gordiuszi csomót kioldani nem le-
hetett . á t kellett vágni. Javas lom tehá t 
hogy kövessük F. bácsi példáját , aki leg-
utóbb nem tett egv for in to t a blokk alá. 
amikor kikér te kávéiá t az egvik eszpresz-
szóban. Nem kapott rosszabb minőségű 
k á v é t . . . 

P. F. 

Áz ötnapos munkahét 
örömei és gondjai 

Tegnap, csütörtökön ülést 
tartóit a Szakszervezetek 
Csongrád megyei Tanácsa. 
A testület több olyan kér-
dést is á t tekintet t , amelyek 
közvetlenül ér int ik a dolgo-
zó e m b e r e k e t . Dr. Piros 
László, a z SZMT elnöke föl-
sorolta a napi rendi ponto-
k a t : t á jékozta tó a l akásfe j -
lesztés és -gazdálkodás me-
gyei tapasztalatairól , javas-
latok a további tennivalók-
ra ; jelentés az ötnapos m u n -
kahét bevezetésének helyze-

Bányászok megbeszélése 
A bányászat tervszerűen, s 

az országban az eisők között 
tért á t az ötnapos ' munka -
hétre — ál lapí tot ta meg 
csütörtöki ülésén a Bánya-
ipari Dolgozók Szakszerveze-
tének központi vezetősége, 
az immár egy éve a lka lma-
zott ú j m u n k a r e n d tapasz ta-
la ta i t összegezve. A bérek és 
jövedelmek az ötnapos m u n -
kahé t bevezetése u t á n sem 
csökkentek. Változat lanul 
nehéz azonban a személy-
szállítás egyeztetése azokban 
az üzemekben. amelyek 
többféle munkaidőben foglal-
kozta t ják a dolgozókat. Ezért 
is t a r t j a indokoltnak a köz-
ponti vezetőség, hogy a kőt 
vagy több műszakban, to-

vábbá a folyamatos munka -
rendben dolgozók tel jes kö-
rében — jelenleg ez az 
arány 93 százalék — tér je -
nek á t a 40 órás munkahé t -
re. 

Megállapították, hogy az 
ötnapos munkahé t bevezeté-
sét a bányászok megelége-
déssel fogadták. Tavaly az 
ú j munkarend szerint dol-
gozó bányákban a termelés, 
a termelékenység is növeke-
dett. Az éves tervét tú l te l je -
sí tet te az egész bányászat . 
Ez évi időarányos te rvüke t 
— a szénhidrogén-bányászat 
kivételével — viszont nem 
telejsítették, s a szénterme-
lésben eddig 424 ezer tonnás 
adóssag gyűlt össze. A ter-

melési e lmaradas azonban 
nincs összefüggésben az ú j 
munkarenddel , mer t elsősor-
ban a vá r tná l jóval kedve-
zőtlenebb geológiai körü lmé-
nyek okozták. 

A szakszervezet központi 
vezetősége felhívta a figyel-
met ar ra , hogy a következő 
hónapokban — a széntar to-
zás törlesztésében ki fe j te t t 
nagy erőfeszítések közepette 
is — szigorúan és rendszere-
sen ellenőrizzék a bizton-
ságos m u n k a feltételeit, a 
rendszabályok betar tását , 
betar ta tását . 

A központi vezetőség ülé-
sén részt vett Gál László, a 
SZOT főti tkár-helyettese. 

(MTI» 

téről; a munkaverseny- és a 
br igádmozgalom továbbfe j -
lesztésének fe ladata i — a 
címek önmagukban is sokat 
mondanak , s még többet 
mondtak a testület tagjai , 
akik közvetítették m u n k a -
társaik véleményét. Részt 
vet t az SZMT ülésén Szögi 
Béla. az MSZMP Csongrád 
megyei Bizottságának osz-
tályvezetője is. Váhl Rezső, 
a megyei pár tbizot tság mun-
katársa pedig fölszólalásá-
ban adta közre azokat a 
megjegyzéseket, melyeket a 
pártszervezetek gyűj töt tek 
össze e kérdésekben. 

.4 lakáshelyzet sa jnos to-
vábbra is nyomasztó gondja 
marad t sok ezer embernek, 
hiszen annyi t nem tudnak 
építeni, m i n t amenny i r e ége-
tően szükség lenne. Valami 
. .mozdulást" remélnek m a j d 
az ú j jogszabályoktól, ame-
lyek október végén kerül -
nek nyilvánosságra. E témá-
ban dr. Petrik István, a m e -
gyei t anács e lnökének ál-
talános helyettese mondot t 
szóbeli kiegészítést az írás-
ban előre kiadot t tá jékozta-
tóhoz és válaszolt a szak-
szervezeti tisztségviselők 
kérdéseire, javaslataira . 

Az ötnapos munkahét be-
vezetésének tapasztalatai 
ugyancsak élénk vi tá t vál-
tot tak ki. Az SZMT elnök-
sége igét, alapos és részle-
tes jeientest te r jesz te t t » 

tanács tag ja i elé. Kováiét 
Sándor, az SZMT t i tká ra 
pedig rövid kiegészítést 
mondot t ehhez. A fölszólalók 
elsősorban sa j á t m u n k a t e r ü . 
létük példáival é lénkí te t ték 
a fölrajzol t képet. 

Az összegezésből azt lehe-
tet t megállapítani , hogy je . 
lenieg a megyében közel 162 
ezer ember dolgozik ötna-
pos m u n k a h é t keretében, 
vagyis heti 40—42 ó r á t A 
lenagyobt . .el lentmondást" 
á l ta lában az egy műszakosok 
érzik, mivel a munkahelyen 
naponta eltöltött ideüik több 
lett 8 óránál, sőt .sokaknál 
ma jd 9 óra. Az ötnapos 
munkahé tnek természetesen 
sok jó oldala, öröme van . 
de akadnak gondok is. Job-
ban odafigyelnek a normák-
ra. a munkafegyelemre , s a 
szabadnapok sem mindenk i -
nél szombat ra esnek. Nem 
minden terület igazodott az 
ö tnapos munkahéthez . Sok 
bírálatot mond tak a kereske-
delemre. az egészségügyre, a 
szolgáltatások te rü le té re és 
a közlekedésre is. 

A testület tagjai áttekin-
tették még a szocialista 
munkaverseny- és brigád-
mozgalom továbbfejlesztésé-
nek feladatait, ma id dr. Do-
bnczky Károlyné SZMT-tit-
k á r beszámolt az elnökség 
elmúlt, időszakban végzett 
munká já ró l . 


